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onnaLeonésuna
de les escriptores
de novel·la poli-
cíaca més exito-
ses. També una

de les més llegides. A tot el
món, perquè els seus llibres,
escrits en anglès, es traduei-
xen a més de 26 idiomes. Gai-
rebé una trentena de llengües
en què no s’inclou l’italià
Sembla paradoxal, perquè

le novel·le de Leon enen
Venècia coma escenari i el co-
missari Guido Brunetti, itali
fins al moll de l’os, com a pro
tagonista. A més, Leon, que és
dels Estats Units, ha viscut
fins fa molt poc a Venècia, e
què s’ha inspirat per construir
les seves històries i, a més, ha
gaudit de la ciutat, de la seva
cultura, de la seva gastrono
mia i de bones amistats.
Però Leon, que acaba de pu-

blicar la entrega número 30 d
les aventures de Brunetti, Es-
claus del desig (Edicions 62)
ha prohibit expressament que
les seves novel·les es traduei-
xin a l’italià. “El que no vull és
que els italians que llegeixin
els meus llibres se sentin ofe-
sos pel fet que sigui una es-
trangeraquedenuncia els seus
problemes”, confessa la no-

vel·lista, que resumeix la situ
ació amb una metàfora molt
contundent: “Pots escopir a l
teva sopa, però no a la de l’al-
tre”.
I és que les investigacionsd

Brunetti sempre el porten
destapar casos de corrupció i
de males praxis al seu entorn,
perquè la intenció de Leon,
que no estalvia crítiques a les
institucions italianes, és “re-
velar les injustícies” per pro
var de mobilitzar els seus lec-
tors contra els abusos.
Leonno amaga que la prohi

bició de traduir les seves no-
vel·les a l’italià l’ha ajudada
també a preservar la seva pri-
vacitat durant els 40 anys que
ha viscut a Venècia: “M’agra-
da no ser ningú, perquè la fa-
ma és difícil de gestionar, tot
que jo em vaig fer famosa als
60anys i va sermés suportable
que si m’hagués passat als 18”
confessa.
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Per què Donna Leon
prohibeix traduir les
seves novel·les a l’italià
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“El futur va sentmés autoritari,
fins i tot des del progressisme”

Sopa de Cabra són refe-
rència del rock català i
sobretot són sinònim
de reinventar-se, arris-
car i aportar coses dife-

rents. Com la de celebrar els
trenta anys de l’aparició del do-
ble àlbum Ben endins, amb una
gira en què demostren que ells i
aquells clàssics encara tenen
moltadir.Enaquestagiradefes-
tivals–aBarcelona jaesvapoder
comprovar al Grec i al Cruïlla–
aquesta nit aterren al Festival de
Cap Roig (22 h) després de pas-
sar pel de la Cerdanya. El seu lí-
der i vocalista, GerardQuintana,
ensposaencontext.
Se’ls faestranytocar, engene-

ral, davant públic assegut i rela-
tivamentnogaireabundant?
L’any passat vam aconseguir fer
uns quants concerts a l’estiu i
aquests sí que van ser molt es-
tranys: tocar al Camp Nou da-
vant vuit-centes persones o així
eramoltestrany,feiafinsitotuna
mica de por segons com t’homi-
raves i pensant si aquest és el fu-
tur que ens espera. Tambéés ve-
ritatqueelnostrepúblicnoésde
festa major; no tenim un públic
gairejove,sinóqueéstransversal
i majoritàriament de 25-30 cap
amunt. Llavors, ésmés fàcil per-
què lagentés capaçd’entendreo
de controlar-se, tot i que hi ha
momentsenquèvols transmetre
emocióperòhasde tallar-la.
Per què decideixen celebrar

els30anysdeprecisamentunàl-
bumcomBenendins?
Hi va haver unanimitat a la ban-
da de fer-ho així. De fet, quan
pensàvemactuar en el que havia
de ser el nou festival de Doctor
Music aMontmeló el 2019, ja te-
níemalcapaquestprojecte.Bens
endins ens vamarcar la vida com

agrup;havíemtretnomésdosàl-
bums abans però allà s’hi va bar-
rejarunadecisió rebel ide lliber-
tat de fer aquest doble endirecte
quan tothom ens deia que era
una ideadebomber. Ihovamfer
perquè volíem reflectir el nostre
so, i aquell sonomésel teníemen
eldirecte.Iaquelladecisióensva

marcarcomabanda, en lanostra
manera de prendre decisions
malgrat el que digués el nostre
entorn. Després vam fer el disc
en castellà [Mundo infierno] que
tambévaaixecarpolseguera,ens
deien que si estàvem bojos. Per
tant aquest Ben endins ha estat
sempre molt referent i aquest
aniversari dels trenta anys tenia
molt sentit.
Apostenperversionsactualit-

zadesoser fidelsa l’original?
És un goig fer aquest repertori
tants anys després, i veure que
formapartde labanda sonorade
tantagent.Apartird’això, lanos-
traintenciónohaestatportar-les
fins al so actual, reversionar-les,
sinó buscar-ne la dimensió des
de la qual són, i del fet que les to-
quem millor de com ho fèiem
aleshores. Vist enperspectiva, fa
trenta anys teníem molta força,
érem uns bèsties, i ara podem
gaudir de la dimensió d’aquelles
cançonsmés enllà de la força, de
l’empenta que donàvem a cada
concert. Ara aquestes cançons
hanguanyat ambel tempsenge-
neral.
O sigui, no és un exercici de

nostàlgia.
En absolut, perquè les cançons

en general són molt vàlides, in-
cloent-hi ladel sexe [El sexo (que
mehacefeliz)],queactualmentés
molt interessant tocar-la idefen-
sar-la.Perquètotésmoltestrany:
vivim en un temps de violència
explícitaper totarreu,perònoes
pot parlar de sexe segons enqui-
nescircumstàncies...
Éstempsd’unacorrecciópolí-

tica inquietant?
Inquietant.Joel futurelveig...va
prenent un caràcter, es fa cada
vegada més autoritari. Fins i tot
des del progressisme, o el que
hauria de ser la progressia. Allò
delaregidoradelaCUPaNavar-
cles... Ara sembla que en algunes
coses anem més cap enrere, la
deriva no és tan democràtica si-
nó més autoritària. I és que no
s’had’oblidarmaique la llibertat
d’expressió serveix per al que
t’agradaperòtambéperalqueno
t’agrada.
Fa anys van decidir tornar

puntualmenta lamúsica, però ja
ésmésquedefinitiu,no?
El 2011 vam decidir fer una tor-
nada per celebrar els 25 anys de
la banda com una cosa puntual,
però la reacció de la gent va ser
tanbrutalqueesvaobrirunperí-
odedereflexió.El2015vamtreu-
re l’àlbumCercles, ja amb l’acord
de continuar com a banda, però
comuna banda viva. I aquell de-
bat segueixpresent, ésadir, con-
tinuemperòaportant, arriscant i
mullant-nos. Potser no ens vam
adonar, en tot aquell temps, que
féssim el que féssim tota la vida
seríem Sopa de Cabra. No hi ha
manera de fugir d’això ni d’un
mateix. És igual el que fem, se-
remelsSopa finsqueensmorim,
encaraquehodeixemtotarama-
teixaquí.!

Una imatge de GerardQuintana de fa unsmesos
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Líder de Sopa de Cabra, actua al Festival de Cap Roig
Gerard Quintana

Els temps actuals
“Vivim temps de
violència explícita
però no es pot parlar
de sexe segons on”
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TEATRE NACIONAL DE CATALUNYA (Pl. de les Arts, 1).
Informació a: www.tnc.cat

FUNDACIÓ VILA CASAS. MUSEU PALAU SOLTERRA. Lluc Que-
ralt - Espais d'introspecció. Pilar Aymerich i Manel Armengol
– Interseccions. Soledad Córdoba - Trilogía del alma.
Col·lecció permanent de fotografia.

FUNDACIÓ VILA CASAS. Museu Can Mario. Miró, Gaudí, Go-
mis. El sentit màgic de l’art. Col·lecció d’escultura permanent.
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